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دلیلش را از مهدویان بپرسید
گفت وگو با امیر حسین هاشمی بازیگر همه کارهای محمد حسین مهدویان

هلیا نصیریگفت وگو
روزنامه نگار شروع ناموفق 3 فیلم جدید در گیشه 

شکست تضمینی
سال نوی سینما، امســال با فروش بالای »تمساح خونی« 
تحویل شد و برخی ها این فروش بالا را به روزهای خوش و 
درخشانی که در انتظار سینمای ایران است تعبیر کردند؛ 
اما اکران 3فیلم تازه در هفته هــا و روزهای اخیر ثابت کرد 
که فروش بالای 2، 3فیلم را نباید به پای همه سینمای ایران 
نوشت. کمدی ها و ستاره های فرنگی مشتری دارند؛ خود 

سینما نه.

بختک به جان »قلهک«
 

همین اول بگوییم که نفروختن هر فیلمی دلیل بر این نیســت 
که فیلم خوبی است؛ ساختاری دارد یا حرفی می زند که در فهم 
مخاطب عام نمی گنجد. دوره این جور ادعاها گذشــته و حنای 
مدعیان شــان هم دیگر رنگی ندارد. کمدی های ریزودرشــت، 
ازمدافتــاده و مــد روز، درام هــای شبه رئالیســتی، فیلم های 
ساده انگارانه برای کودکان، درام های بیوگرافی فوتبالی و جنگی 
بدساخت که حرف شان روی شانه های فرم شان سنگینی می کند، 
تمام انتخابی است که تماشاگر دارد. در این وضعیت، تماشاگر 
تقصیر زیادی ندارد. چهارشــنبه هفته پیش »قلهک« ساخته 
مصطفی شایســته به جمع فیلم های روی پرده اضافه شــد. از 
سروشکلش و خبرها پیداســت که کمدی است، با چهره های 
مخصوص این نوع فیلــم، هادی کاظمــی و گوهر خیراندیش 
و نیما شــعبان نژاد. تا زمان نگارش این گــزارش یک میلیارد و 
133میلیون تومان فروخته و کمی بیش از 15هزار نفر تماشاگر 
داشته. بعید است نفروختن »قلهک« به بختک بداقبالی مربوط 
باشد؛ کهنگی فیلم و گروه بازیگران معمولی اش دلیل موجه تری 

برای استقبال نشدن از آن به دست می دهد.

وضعیت قیرگون

در همین اردیبهشت بارانی امســال 2فیلم دیگر هم از نوزدهم 
روی پرده رفتند که هردو هم از قعرنشــینان جدول فروش اند. 
»نیلگون« حســین ســهیلی زاده با بازی محمدرضا فروتن و 
میترا حجار با حدود 400میلیون تومان فروش و حدود 6هزار و 
500تماشاگر وضعیتی قیرگون در گیشه دارد. زمانی کسی باید 
بنشیند و با مرور دقیق کارنامه بلندبالا ولی سبک وزن محمدرضا 
فروتن ببیند بازیگری که از میانه دهه1370 تا میانه دهه1380 
کارنامه ای نســبتا قابل قبول داشــت، چطور به برند فیلم های 
نفروش و شکست خورده تبدیل شد. درباره میترا حجار هم باید 
دید چطور بازیگری که با »غریبانه« احمد امینی وارد ســینما 
شد و با »فریاد« مســعود کیمیایی، »متولد ماه مهر« احمدرضا 
درویش، »اعتراض« مســعود کیمیایی )که در هرسه با فروتن 
همبازی بود( و »سگ کشی« بهرام بیضایی مسیرش را ادامه داد، 
رفته رفته به بازیگری بدل شد که مهم ترین کارش در سال های 
اخیر وایرال شدن ویدئویی از سریال »جزیره« بود که ناتوانی اش 
در ادای دیالوگ ها و استفاده از همان نماهای اوتی )نماهایی که 
باید حذف شوند( در تدوین نهایی باعث مطرح شدن نامش شد. 
حضور توأمان فروتن و حجار در این فیلم شکست قطعی آن را در 

گیشه تضمین می کند.

هم مدرسه ای براندو و دنیرو

دیگر فیلم شکست خورده اکران »تاوان« رامین سهراب است 
که قبلا »لایه های دروغ« نام داشت و محصول مشترک ایران و 
فنلاند است و بنیاد سینمایی فارابی هم در تولیدش مشارکت 
داشــته. این فیلم به ظاهر اکشــن در جشــنواره سال1400 
به نمایش درآمــد و موجب خنــده و تفریح تماشــاگرانش 
شــد. کارگردانش، به گفته خودش، از مدرســه اســتلا آدلر 
فارغ التحصیل شــده، همان جایی کــه بازیگرانی مثل مارلون 
براندو و رابرت دنیرو را تربیت کرده است؛ اما در مورد او می توان 
گفت که یا سر همه کلاس ها غایب بوده یا زیاد به درس و مشق 
دل نمی داده. سهراب که خودش در مصاحبه هایش گفته عاشق 
جمشید هاشم پور بوده و به عشــق او فیلمساز شده، رزمی کار 
است. خودش گفته بود که قصد داشته با بودجه ای کم اکشنی 
جان ویکی بســازد، اما در جشــنواره برخوردهای مغرضانه با 
فیلمش شــد، وگرنه به گفته خودش در فرنگ به فیلمش کلی 
جایزه داده اند. حــالا در اکران عمومی خیلــی مغرضانه فقط 
145میلیون تومان فروخته و حدود 2هزار و 600نفر تماشاگر 
داشته. در برخوردی منصفانه رامین ســهراب واقعا بی تقصیر 
است؛ اما مسئولان وقت بنیاد سینمایی فارابی که در فیلمش 

مشارکت داشته اند، حتما باید مورد بازخواست قرار بگیرند.

موسیقیکوتاه تر  از گزارش

صحنه

پویانمایی

 3 میلیارد و ۶۰۰ میلیون مجموع 
فروش سالن های دولتی 

آمار فروش و تعداد تماشاگران نمایش های مجموعه تئاتر شهر، تالار 
هنر و همچنین تماشاخانه سنگلج تا پایان روز جمعه 28اردیبهشت  
1403 اعلام شد. بر این اســاس مجموع فروش سالن های دولتی 
به 3میلیارد و 600 میلیون تومان رســید. نمایــش »گالیله« به 
کارگردانی شهاب الدین حسین پور که از 2۹فروردین در تالار اصلی 
با ظرفیت 57۹مخاطب و بلیت 300هزار تومانی اجرای خود را آغاز 
کرده اســت، با مجموع 25اجرا و میزبانی از ۹7۹۹نفر مخاطب)با 
احتســاب بلیت تمام بها، نیم بها، تخفیف دار و مهمان( توانست به 
فروشــی معادل 2میلیارد و 311 میلیون تومان دست پیدا کند. 
نمایش »روال عادی« به کارگردانی کیارش رُست که اجرای خود را 
از 30فروردین در تالار چهارسو با ظرفیت 132نفر و بلیت 180هزار 
تومان آغاز کرده است، با مجموع 25اجرا و میزبانی از 1657مخاطب 
توانست به فروشی معادل 230میلیون و 4 هزار تومان برسد. نمایش 
»توقف اتانــازی« به کارگردانی محمدرضــا عطایی فر که اجرای 
خود را از 23فروردین در تالار چهارسو با ظرفیت 132نفر و بلیت 
180هزار تومانی آغاز کرده است، با مجموع 31اجرا و میزبانی از 
2083مخاطب توانست به فروشی معادل 28۹میلیون و 710هزار 

تومان دست پیدا کند و به اجرای خود پایان دهد. 

 وعده تولید ۷3۰۰ساعت پویانمایی 
طی ۵سال آتی

مسئول راه اندازی بنیاد ملی پویانمایی ایران گفت: اگر هم افزایی 
به معنی واقعی کلمه ایجاد شود، می توانیم تولید 7300ساعت 
پویانمایی را محقق کنیم. به گزارش ایسنا، فرزانه فخریان با اشاره 
به اینکه دولت تا امروز در فضای حاکمیت نهاد مستقل تنظیم گر 
حامی و ناظر در حوزه  پویانمایی نداشته اســت اظهار کرد: در 
برنامه هفتم توســعه این دقت صورت گرفته که دولت نیازمند 
تمرکزی است تا با تولید 7300ساعت پویانمایی میزان تولیدات 
این حوزه را در کشور طی 5سال افزایش دهد. او این موضوع را 
تلنگر و محرکی برای بنیاد ملی پویانمایــی عنوان و بیان کرد: 
بنیاد ملی پویانمایی با وظیفه مشخص حمایت، ایجاد موقعیت 
و شرایط تولید انبوه، حرفه ای و گسترده  در کل کشور، فعالیت 
خود را شروع کرد. مشاور وزیر در امور کودک و نوجوان با اشاره  
به اینکه سال های گذشــته در نهادهای مختلفی مجموعه های 
تولید کننده و حمایت کننده  بوده اند افزود: این نهادها مسئولیت 
تأسیس مجموعه ای را که بتواند به افراد فعال یا علاقه مند در این 
حوزه راهبری و کمک کند و پاسخگوی مطالبات مردم در این 
زمینه باشد و به صورت خاص از سوی مجلس صورت گرفته باشد 

برعهده نگرفته اند.

آمریکا به سمت فروپاشی پیش می رود 
فرانسیس فورد کاپولا در حاشیه جشنواره فیلم کن: ایالات متحده که بنیانگذاران آن سعی کردند قوانین و 

ساختارهای دولتی جمهوری روم باستان را تقلید کنند، به سمت فروپاشی مشابه پیش می روند.

دنبال نقش خاص یا پررنگ نیستم
بهناز جعفری در نشســت رســانه ای فیلم »مســخ نرگس«: وقتی فیلمنامه را خواندم، آن قدر غنی و خوب بود 
که پذیرفتم کار کنم. دلم می خواهد حضورم در فیلم تأثیرگذار باشــد و دنبال نقش خاص یا پررنگ نیســتم. 
دوست دارم چالشی برایم ایجاد شود و حضور در منطقه جنوب و گویش آنجا برایم تجربه پر چالشی بود. /ایسنا

صفحه آرا: محمدرضا محمدی تاش

با توجه به اینکــه در همه آثار 
مهدویان حضورداشته اید، به نظر می رسد 
شما جزو بازیگران ثابت آثار آقای مهدویان 

باشید؟
من در بیشتر آثار آقای مهدویان همکاری داشتم 
و این برایم باعث افتخار است که بازیگر ثابت این 
کارگردان مســتعد و درجه یک باشم. خیلی از 
بازیگران دنبال این هستند که با کارگردان های 
مستعد و کار بلد کار کنند و مهدویان هم یکی 
از خوب هاست که به همکاری با او افتخار و فکر 
می کنم حتما چیزی در وجود من دیده که در 
همه آثارش نقشی را کم یا زیاد برای من درنظر 
گرفته و این امتیاز من است که این کارگردان 

همیشه روی من حساب می کند.

به نظر می رسد در »زخم کاری« 
توانستید در میان تماشاگران بیشتر دیده 
شوید؛ چطور شد نقش کریم را بازی کردید؟

به کیومرث مرادی که کار انتخاب بازیگران را 
بر عهده داشت، معرفی شدم. درباره این پروژه 
صحبت کردیم و چون کاراکتر کریم به لحاظ 
سن و سال کمی با من تفاوت داشت؛ در نهایت 
منجر به همکاری شــد. من کریم را به گونه ای 
دیدم که آن را بازی کردم و در واقع، این مخاطب 
است که باید بگوید نقش کریم را چطور دیده و 

دریافت کرده است.

بیشتر بازی های شما در کارهای 
مهدویان بوده؛ در کنار بازیگران زیادی بازی 
کرده اید؛ کدام بازیگر برایتان جذاب بوده و 

بازی اش را دوست دارید؟
بازی هادی حجازی فر را خیلی دوست دارم و در 

کنار او بازی کرده ام و آموخته ام.

بازیگران این روزها بیشتر راغب 
هستند در سریال های نمایش خانگی حضور 
پیدا کنند تا در تلویزیون و حتی سینما. شما 
با توجه به تجربه حضورتان در بخش نمایش 

خانگی دوست دارید کجا بازی کنید؟
من هیچ وقت نخواســته ام که بــه هر قیمتی 
کار کنم. برایم مهم اســت که در پروژه ای کار 
کنم که حالم خوب باشــد و دوستش داشته 
باشم چه تئاتر باشــد، چه تلویزیون یا سینما و 

نمایش خانگی.این روزها سر یک سریال نمایش 
خانگی هستم، البته از تلویزیون، سینما و دیگر 
پلتفرم ها هم پیشنهادهایی بوده که خیلی باب 

میلم نبوده اند.

از تلویزیون پیشــنهاد دارید. 
چه شــرایطی باید وجود داشته باشد تادر 

تلویزیون کارکنید؟
کار خوب باشد، همه جا کار می کنم. من هیچ 
گاردی با جــای خاصی نــدارم، هرچند که با 
بعضی ها مسئله دارم اما این باعث نمی شود که 
صفر و صدی نگاه کنم. من در این مملکت کار و 
زندگی می کنم و به هزار و یک جا نقد دارم ولی 
همه این نقدها به این معنی نیست که من جایی 
را خط می زنم و با جایی کار نمی کنم، چون این 
رسانه ها، برای ما مردم است. رسانه ملی، رسانه 
مردم اســت هر چند هم که اینطور نشان داده 
شود که برای قشــر خاص و تفکر خاصی است، 

اما اینطور نیست. 

این روزها رئالیتی شــوها تولید 
و پخش شــان زیادشــده اســت. تولید 
سری های مختلف این بازی، برای مخاطب، 
خسته کننده نمی شــود یا فکر می کنید 

همچنان جذاب است؟
باید ببینیم از چه منظری به این موضوع، نگاه 
می کنیم. از منظر سازنده برنامه یا مخاطب و یا 
حتی از منظر نظارت. به نظر من این مسئله برای 
برنامه ساز حائز اهمیت است که آیا من مخاطب 
خواهم داشت یا این نوع از برنامه، اشباع شده 
اســت؟ طبیعتا مخاطب با رفتارش مشخص 
می کند که آیا این برنامه را دوســت دارد یا نه. 
قطعا اگر برنامه ساز احساس کند که برنامه اش 
مخاطب ندارد، سراغ برنامه دیگری می رود. این 

موضوع برای برنامه ساز و پلتفرم پخش کننده، 
قابل بررســی اســت و طبیعتا آنها هم بی فکر 
نیستند که بخواهند برای محتوایی که مخاطب 
ندارد، پول و زمان و انرژی هزینه کنند. به نظر 
من این برنامه ها در حال حاضر مخاطب شــان 
را دارند چون یک نوع تفریح و سرگرمی اند که 
در ساعات اســتراحت مردم، می تواند جذاب و 

سرگرم کننده باشد.

خودتان نه به عنوان بازیگر بلکه 
به عنوان یک  شهروند، اهل بازی های جمعی 
که این روزها از پلتفرم ها پخش می شــود؛ 

هستید؟
بازی را دوست دارم چون برای لحظاتی من را از 
مسائل و دل مشغولی هایی که در زندگی وجود 
دارد، جدا می کند. معمولا در بازی، اهل رقابتم 
ولی برایم مرگ و زندگی نیست. یعنی اینطور 
نیست که به واسطه بازی به کسی توهین کنم 
یا حرمتی را بشــکنم ولی در عین حال اگر به 
این مرزها نرسد، همیشه دوست دارم بازی ها 

را ببرم.

در  حضورتــان  تجربــه  از 
رئالیتی شوها بگویید به خصوص شب های 

مافیا که در آن حضور دارید؟
اگر بخواهم درباره کلیت بــازی مافیا بگویم، 
خیلی این بازی را دوســت دارم و برایم جالب 
اســت که در برنامه مافیا حضور داشته باشم. 
زودیاک هم به واسطه ســناریوی جذابی که 
داشت، بازی جذابی بود و به نسبت همه سری 
مافیاهایی که دیده ام، با یک نکته ســنجی و 
با ظرافت خاصی تولید شــد که کار با کیفیتی 
درآمد و این کیفیت، هم برای شرکت کننده ها 
و هم بینندگان برنامه کاملا محســوس بود. 

آنقدری کــه از نظر من زودیــاک در کیفیت 
برنامه و رویکرد تبلیغاتی و پرزنت کردن یک 
بازی مافیای دیگر که توســط همکاران ما در 
یک پلتفرم دیگــر پخش می شــد، هم تأثیر 
گذاشــت. یعنی برای تولید و پخش زودیاک، 
زحمات زیادی کشیده شده بود و تک تک آیتم 
و جزئیات برنامه، به بهترین شکل ممکن برگزار 
شده بود که این اتفاق منجر به ایجاد یک فضای 
رقابتی و در نهایت باعث شد که آن برنامه مافیا 
هم به کیفیتش اضافه شود که از نظر من این 
اتفاق، ارزشمند است. باید از محمد بحرانی هم 
یاد و تشکر  کنم که به بهترین شکل زودیاک را 
اجرا کرد و به این پوزیشنی که در آن بود، اضافه 
کرد و به آن هویت بیشتری داد. محمد بحرانی 
در زودیاک حضوری بیش از چیزی که مخاطب 
می بیند داشت، با کمک ها و انرژی فوق العاده ای 

که در پشت صحنه به گروه تزریق می کرد.

از نظر شــما حضور بازیگران در 
رئالیتی شوها و گیم شوها در آینده کاریشان 
تأثیر منفی دارد؟ و یا حضورشــان در این 
برنامه ها منجر به دسته بندی بازیگر داستانی 

یا بازیگر رئالیتی شو می شود؟
این نگرانی همیشه وجود دارد. همین لحظه 
هم احتمالا خیلی از همکاران ما این دغدغه و 
نگرانی را دارند و من به هر کسی که این نگاه 
را دارد، حق می دهم. به هر حال هر کس برای 
خودش مســیری را تعیین کرده که براساس 
آن اهداف و اولویت هایش را مشخص می کند. 
من خودم چنین تصوری داشتم که حضور در 
شوهای مختلف، من را از مسیر بازیگری دور 
کند اما به نظرم این تصورات برای ســال های 
قبل، محتمل تر بود. فیلمســازان ما می دانند 
که نوع حضور و بازی یــک بازیگر در رئالیتی 
شو و گیم شو با شکل رفتار و بازی اش در یک 
فیلم و سریال متفاوت است و همچنین حضور 
بازیگران در شوها یک اتفاق رایج در دنیاست 
که به هیچ نوع خط کشــی و دســته بندی در 
بین بازیگران، منجر نمی شود و اصولا مردم و 
مخاطب برایم اهمیت زیادی دارند و می دانم 
مخاطب بی شمار این برنامه امروز دوست دارد 
من را در ایــن برنامه ببینــد. ترجیحم امروز 

احترام به خواست مخاطب است.

درنهایتمردمهستندکهانتخابمیکنند
الان در دورانی هستیم که تولیدات داستانی و سرگرمی با هم آمیخته شده. ما بازیگرانی 
داریم که کارشان را از پلتفرمی مثل اینســتاگرام شروع کرده اند و الان در تلویزیون 
یا سینما بازی می کنند. می خواهم بگویم که سلایق و معیارهای انتخاب و معیارهای 
ارزش گذاری عوض شده، پس به نظرم آدم ها باید به این فکر کنند که آیا ترجیح می دهند 
براساس اتفاقات روز پیش بروند یا کماکان روی یک سری آرمان یا هر چیزی که برایشان 
مهم است، باقی بمانند. در نهایت مردم هستند که انتخاب می کنند چه چیزی یا چه کسی 

را ببینند و مخاطبش باشند. 

مکث

ستاره نیست اما بازی اش در بسیاری از سریال ها و فیلم های سینمایی باعث شده که او را 
به خوبی بشناسند. امیرحسین هاشمی فارغ التحصیل رشته سینماست، 

ورودش به عرصه بازیگری به آشنایی اش با مهدویان برمی گردد. 
نخستین بار برای بازی در مجموعه تلویزیونی »آخرین روزهای 

زمستان« ساخته محمدحســین مهدویان تست داد ولی 
پذیرفته نشــد. اوایل دهه۹۰ وارد تئاتر شد و چندین 
نمایش کار کرد و بعدتر در چنــد فیلم کوتاه مهدویان 

حضور داشت تا اینکه برای بازی در فیلم »ایستاده در 
غبار« مهدویان که هنوز خودش هم آن سال ها شناخته 

شــده نبود بازی کرد. امیرحسین هاشمی در این 
فیلم در کنار هادی حجازی فر بازی کرد و بعدتر 
در »ماجرای نیم روز« نیــز با مهدویان همکاری 
کرد. »لاتاری« فیلم دیگری بود که هاشمی در 

آن حضور داشت. این فیلم پرمخاطب ترین 
فیلم سی و ششــمین دوره جشنواره فجر و 
تاریخ جشنواره فجر است. این بازیگر جوان با 
سریال »گیله وا« حضورش در تلویزیون را بار 

دیگر تجربه کرد و بعد هم در »ماجرای نیم روز 2« 
حاضر شد. سال13۹8 در 2سکانس از فیلم سینمایی 

درخت گردو ساخته محمدحسین مهدویان حضور داشت. در فصل 
اول مجموعه نمایش خانگی زخم کاری ساخته مهدویان، نقش کریم 
را ایفا کرد و حضورش در این ســریال به دیده شدنش خیلی کمک 
کرد. این بازیگر در »مرد بازنده« نیز بازی کرد و به نظر می رســد 
بیشترین حضورش در ســینما و نمایش خانگی بازی در کارهای 

مهدویان بوده است.

پیکر زهرا خوشکام در جوار مزار همســرش علی حاتمی آرام گرفت.زهرا 

خوشکام همسر زنده یاد علی حاتمی و مادر لیلا حاتمی که خبر درگذشت او یاد
در سن 77 ســالگی روز جمعه 28 اردیبهشت ماه منتشــر شد، دیروز 2۹ 
اردیبهشت در جمعی که بیشتر خانوادگی بود، راهی خانه ابدی شد. پیکر این بازیگر قدیمی 

سینما با حضور لیلا حاتمی، علی مصفا و فرزندشان در فضایی آرام و به دور از تشریفات مرسوم 
اینگونه برنامه ها پس از قرائت نماز میت به خاک سپرده شد.احترام برومند، حامد بهداد، حمید 
نعمت الله، حبیب رضایی، بهناز جعفری، ســعید خانی، جواد طوسی، هوشنگ گلمکانی و 

جمعی از مردم سینمادوست از جمله حاضران در خاکسپاری این هنرمند قدیمی بودند.

زهرا خوشکام در کنار علی حاتمی به خاک سپرده شد 

علیرضا عصار مجری برنامه 
»کنسرتینو« شد

برنامه »کنســرتینو« به میزبانی علیرضا عصــار تهیه و پخش 
می شــود. به گزارش تسنیم، برنامه »کنســرتینو« به میزبانی 
علیرضا عصار و با حضور هنرمندان شاخص موسیقی کشور از سوم 
خرداد پخش می شود. »کنسرتینو« هر هفته میزبان اجرای زنده 
هنرمندان موسیقی در سبک های مختلف است. همچنین در کنار 
این بخش علیرضا عصار گفت وگویی با آنها خواهد داشت. عصار 
که از اواخر دهه70 تا دهه80 یکی از خوانندگان پرکار موسیقی 
پاپ بود، در سال های اخیر کمتر به فعالیت هنری پرداخته است. 
عصار در اسفند ماه سال گذشــته مهمان گروه دارکوب شد و با 
حضور روی صحنه علاقه مندان موسیقی را به نوعی غافلگیر کرد. 
عصار در این حضور گفت: بالاخره پس از یک سال مصائب من به 
پایان رسید تا بتوانم روی صحنه بیایم. خوشحالم که این اتفاق در 

کنار شما و گروه دارکوب افتاد.


